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ENTREVISTA A
BALTASAR VIVES
I M ONCHO

EN BALTASAR VIVES I MaNCHO
ÉS DIRECTOR GENERAL
DE ENSENYA CES BASIQUES
I ESPECIALS

Pregunta .-La primera pregunta que
vold ria fer-te és una pregunta a nivell
persona l. Fins no fa molt de temps tu et
trobaves a I'escola l'Horta, de Pai peta,
en I'Escola d 'Esti u; també estaves en els
mov iments de renovació pedagó gica, i
vo ldria que em contar es com veus l'es
cola i l' educació des del lloc que oc upes
en la direcció general.

Resposta .-Jo crec que aix ó seria una
cosa mo lt compli cada d'explicar , és a
dir , jo diríem que estic con tent de com
provar que el canvi ha suposat el fet de
que un mestre, un mestre que ha estat
per ahí molts anys en els embolics de la
renova ció pedagógica i de canviar l'es
co la, avu i estiga al f ront d'una Direcció
General que és la que té co rnpet éncies
per afer eix canv i en l'esco la: evident
ment dintre del programa d'un govern i
sota la direcc ió del conseller, que es qui
en realita t marca les directr ius generals.

Aixó per a mi es importan l. El que
passa és que I'escola no és un element
que hom puga canviar-lo a base de de
crets només; es precisa una legislació
important , la qual esta en marxa tota ja,
la legislació básica de l' escola: tot ac ó
en la mesura de que el tribunal constitu
cional la LODE la posara algun dia en
funcionament , amb independéncia de
qué la toque o de qué la deixe de tocar.
Per altra banda , a nivell de la nos tra co
mun itat ja es evident el fet de la demo 
crat ització , s'ha donat un pas impor 
tan t . en quant a qué s'ha aprovat ja per

les Corts Valencianes la Ilei deis conse lls
escolars. i per tant, cree que estan as
sentades les bases del que té que ésser
l 'escola futura.

Per alt ra banda, s'ha introduit el va
lencia a l'escola, la qual cosa era l'ele
ment imprescin dib le de fer si vo líem te
nir una escola valenciana, una escola
arrelada al nostre medi.

Totes eixes bases legals han estat ja
tetes. i per tant crec que sí que es podr á
notar, o ja esta notant-se d' una manera
clara, el canvi en I'escola. Ahora bé, el
canvi legislatiu, com deia abans. no sig
nif ica sempre el fet de qué I'escola ha
canviat ja; l'escola te una dinámica mo lt
complicada, hi han mol ts interessos en
l'escola, hi ha mo lta gent que esta en
I 'e scba, pe r q.i e a bandade I s alumnes
ens t robem amb molts mestres. I per
tant aixó costa una miqueta més de
canviar. El que sí és evident , pero, és
que els mestres estan responen t bé a to
tes les ini ciati ves de la Conselleri a, i
que, per exemp le, en el reciclatje del
pro fessorat amb el valencia en aquests
moments tenim més de 16.000 mest res
recic lats , la qual cosa vol dir que la res
posta és abso luta ment extraordinaria.
Tant que moltes vegad es el pro blema
que tenim ja no és un problema pressu 
postari. sinó que és tarn b é un problema
huma, és a dir, no tenim prou gent pre
parada per a poder reciclar a tan t de
mest re. I aix ó ens passa també en altres
coses, per exemp le en els cursos de
pedagogia terapé utica també hem tin 
gut una respost a fab ulosa; l'experi éncia
de la reforma del 2. o cicle de I'EGB tam
be esta obtenin t una resposta extraordi 
naria. Aleshores, només estigu en mon
tats els centres de professors, que són
la resposta que anem a donar a nivell de
renovació del professorat, tenim ja tot el
vent all deis canvis més imp ortants que
cal fer a l'esco la en rnarxa.



-
P. -Hi ha un nom bre de habitants mí

nim per a f icar els centres de profe s
sors?

R.-Nosalt res tenim un disseny fet , cal
t enir en com pte que la renovació peda
gógica, precisament per a donar-li co
herencia internivell s, esta ubicada en la
Direcció General d'U niversitats, per a
que es tinguem en consideració tant els
ensenyaments básics com els secund a
riso Des d'eix punt de vista s'ha fet un
estudi preliminar, i el que volem fer, se
gons la prop osta del director general
d'unlversitats. és anar fent els centres
de professors tenint en com pte dues
possibilitats: per una banda el prob lema
de la localització, consi derant el fe t de la
comarcalit zació o algun tipus de zonifi 
cació ; per altr a banda, que existesca,
allí on radique, un moviment de renova 
ció pedagógica. I quan es diu un rnovi 
ment de renov ació pedagógica no ens
referim a un en concret , sinó a tot l'ele
ment de renovació pedagógica que
existesca en la zona el qual possibili te
que el centre de professors vaja enda
vant.

Des d'aq uest punt de vista es van a
crear, de centres de profe ssors, en Va
lencia dos, en Castelló , en Alacant , en
X át iva, en Alcoi, en la Ribera, en Elx, en
l' Horta Sud i en I'Horta Nord, en la Vall
d 'Uix ó, et c étera. És a dir, que hi haura
cent re de recursos per a que cadascun
deis mestres, estiga en I'escola que esti
ga, sápiqa a qu in cent re de recursos
acudir. Ar;ó , pero, no es fará en un any !
es tara progressivament , com a mínim
en el que és el termini del P. E. V. (Pla
Económic Valencia) , que és el que mar
ca els tres anys d' actuaci ó a nivell
d 'educació .

P.-En les 111 Jornades d' lntegraci6 vas
parlar de la importancia deis pressupos
tos per a qualsevol política educativa
que es vulga dur endavant . Els pressu-

postos de I'any 1985, quines aporta
cions fan en el tema de la integració , en
el tema de I'educació especial?

R.-Jo crec que si en algun a cosa s'ha
notat el fet de que I'au to nom ia esta ja
més consol idada és en el sentit de que
el pressupost de 1985 ja ha estat un
pressupost elaborat plenament des de la
Generalitat. No vol dir ac ó que I'anterior
no ho est iguera, sinó que en I'anterio r
feia molt poc de temps que teníem les
transferencies, i es va tenir que fer molt
rápidamen t , amb totes les Iimit acions
que aixó suposa.

La inclusió del P. E. V . pero , implica
que ja només són recursos que són
t ransferit s des de Madrid, sinó que no
saltres com a valencians ja aportem una
serie de recur sos també als pressupos
tos nostres; a més, el govern valencia,
en la seua to talitat , ha recolzat que l'ele
ment prioritari és I'educació, cosa que
s'ha ref lectit perfe ctament en els pres
supostos. To t ac ó jo cree que ha supo 
sat dos fets importants: Per una banda,
el fe t d'una forta inversió en obra nova i
en obra de reposició , on es contempla
una gran quantitat d'aules d'educació
especial per als cent res ordinaris, que és
la xarxa més imp ortant que nosaltres
volem establir. I una serie de construc
cions, molt peques, de coJ.legis especi 
fíes, perqu é encara que enten guem que
la integració té que anar caminant cap a
un futur no massa llunvá, en aquests
moments encara és imprescindible tenir
una serie de cent res especifics, per a
que en aquests t inguen que estar
aquells que tenen algun t ipus de lesió
rnés greu; i que la gent, de lIeugers cap
a baix, estiguen int egrats als centres oro
dinaris.

Des d'eix punt de vista , el de la inver
si ó,esta ciar .
. Des del punt de vista del que signif ica

I'augment de plant illa, en aquests rno-
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ments estem fent els cursos de Pedago
gia Terapéutica, com et deia abans; es
tem fent- ne quat re: dos en Alacant, un
en Valencia i un altr e a Castelló, i ja en
guan y entra en les oposicions l'especia
Iitat d 'educació especial. Tot ac ó vol dir
que per primera vegada I'administració
entra en consideració de la forma ció del
professorat que té que impa rtir classes
d'e ducació especial.

El pro per any, a banda de que tin
drem que reco lzar els Serveis Psico pe
daq óqics com un element fonamental
en el tema de la integració , i evident 
men t recolzar tam bé els gabinets mun i
cipals, jo crec que el disseny de la inte
gració esta rá perfectament fet. El que
passa és, una vegada més, que no ho
podrem fer tot en un any , sinó que tin 
drem que anar avancan t a poc a poco
Pero els tr es pilars en els quals s'assenta
la integració, que són: el problema de la
inversió, el del professorat i el de l'auq
ment de recursos , estan cobrint -se. Jo
crec que poden avancar en aquest
camp o

P.-En el tema de la int egració ens
quedaria parlar del nombre d' alumnes
per aula . En els centres on es vol fsr la
integració hom planteja semp re el pro
blema de si es pot aplegar a vin t -i-vuit
per cada xiquet inte grat, i em sembla
que hi ha una circ ular del ministeri que
parlava que per cada xiquet integrat
vint-i-vuit, i un rn áxim de t res xiquets
per aula. Alesh ores, el tema deis alum
nes com esta?

R.-Em pareix que estem parlant de
dues qüestions, tu estas plantejant-me
un programa específic d'integració; evi
dentment ara estem a I'espera de que el
MEC publique el decret d'integracíó, el
qual esta ja pr ácticam ent cons ensuat
amb totes les comunitats autónomas. i
on esta plantejat aix ó que dius tu : el que
existes ca I'any que ve com a mínim en
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cada nucli d 'unes 100.000 person es un
centre experimental en el qual hom rea
Iitze eix tipus d'integració; en el sentit
de que la «ratio» d'alumnes siga l' ade
quada, i que comence a experimentar
se en eixo s cent res el que tindria qu e és
ser la integració futura.

De tot a manera ti nc que dir -te , acóes
un comentar i de tipus personal , que el
problema del nombre no és un tema ab
solu tam ent definitiu , és a dir. jo he vist
integracions - sóc mestre des de fa
molt de temps - en escol es unitáries i
sense cap mena de programa d'integra
ció , una integració abso lutam ent to tal,
xiqu ets amb el sindrome de Down, o de
qualsevol t ipus. que han estat integrats
en l'esco la sense que aixó suposara cap
element ext raordinari. I tot acó sense
que I'administ ració es preocupara d'una
manera clara ; nosaltres el que volem fer
amb tot ac ó és regular-ho , per a facilitar
eixa integració. Pero el que mai no he
cregut és que un mestre puga realitzar o
no la integració pel fet de que t inga dos
xiqu ets de més o de menys; no crec que
el nombre siga un element important.

El tema de la reduc ció deis alumnes
per aula és important no tan sois per la
integració, sinó també per assoli r una
escola de més qua litat. Es possible. pe
ro, que dintre de poc eix problema vaja
abandonant-se: Per una part cada vega
da tenim una major reducció d' alumnes
per aula; per alt ra banda , també esta
dernostrant-se , en tots els estudis que
estan fent-se des de tots els camps, que
el nombre d'alumnes per aula no és un
factor determinant del fracás o no fra 
cás deis xiquets .

P.-En les "' Jornades d 'integracíó
també hom va preguntar respecte al te 
ma de I'homologació deis serveis, i tu
vas dir que seria una homologació de
funcions i no pas una homologació de
perso nal. El que hom planteja és el fet



de que els Ajuntaments estan fent un
trebal/ en el camp educatiu, en el qual
no tenen ni competéncia ni pressupos
tos, i encara que la Diputació esta aju 
dant amb I'homologació de funcions no
quedaria resolt el problema. Com veus
tu que deuria d 'ésser I'actu ació de la
Consel/eria? En altres paraules, en
aquests moments els Ajuntaments incl
deixen dins el camp de I'educació; i en
algun a ocasió has dit que I'homologació
el que ve a fer és que tothom que inci 
desca dintre de I'escola ho faca des de
la Conselleri a d' Educació; aleshores,
una hom olo gació de funcions deis ser
veis psico pedagóg ics municipals no re
sol el problema del f inanc;ament deis
serveis, ni el de les co rnpeténcies deis
Ajuntaments. Conselleria es planteja al
guna postura de financ;ament semblant
a la que esta portant Diputació?

R.-Evidentm ent el reco lzament psico
pedagógic a l' escola és importantíssim
si volem tenir una escola de quali tat ,
com deia abans; d'acord, peró després
ten im que plantejar-nos el prob lema
deis recursos . Nosalt res el que no po
dem plantejar, ni ho hem dit en cap 1I0c,
perqué no podem dir -ho, és que en ca
da centr e existirá un gabinet psicopeda
gógic. Per tant el prob lema del Servei
Psicopedaqqoq ic és que té que ésser un
equip zonal, i per tant té que fer més
una funció de coo rdinació i d 'assisten
cia al conjunt de les escoles que una
atenció directa als xiquets; els únics que
pod en donar eixa atenció directa als xi
quets són els equips municipals.

Evidentment els Ajuntaments no te
nen competéncies educat ives, pero. els
Ajuntaments saben de la necessitat, i
axió ho han comprés molt b é, sobretot
els Ajuntaments de Valencia, donat que
a partir d'eixa xico teta ajuda de la Dipu
tació es van potenciar els gabinets psi-

copedagógics, i és una experiéncia úni 
ca en tot l'estat.

Des d' eix punt de vista nosaltres en
tenem que el gabinet municipal té que
continuar funcionant , que és molt bó
que els Aju ntaments cont inuen apor
tant diners per a aquests tipus de ser
veis; perqué en aquests moments ni
l' Adm inist ració Autonóm ica ni la Cen
t ral estan en condicions de dotar-los a
tots els pobles. Per tant I'homologació
de fu ncions el que sign if ica fona menta l
ment és que, com tu deies abans, tot el
que incid esca sobre el sistema educatiu
ord inari té que estar avalat per la Conse
lIeria; sinó , mal negoci anem a fer amb
I'ed ucació.

I vo lem que aix ó. que és una realitat
vi va en els nost res poble s, en les nos
tres comarq ues, est iga homologat per la
Conselleria de manera que els professio
nals deis equips puguen t rebal/ar a I'es
cola amb la mateixa seguretat , amb els
mateixos benepl ácits que té qualsevol
altre servei que siga de la Conselleria.

El pro blema del financ;ament és un al
tre , do nat que no podem arribar en
aquests moments a tenir un gabinet psi
copedagóg ic per cada po bl é, és molt bó
que els A junt ament s co n t inu en
fin ancant-los.

P.-Per exemple: en l'Hcrta Sud s'ha
fet un projecte de comarcalització, ja
que en tots els pobl es hi ha un servei
psicopedagóg ic . Com es veuria el que
una coma rca plantejara entre els matei
xos equips trau re gent per a fer un equip
que coordinara i sustituira en la zona al
Servei Psicopedagógic de Conselleria?
Es a dir, fer en compte d' un Servei Psi
copedagógic un equip de coordinació .

R.-Ahí hi han varis pro blemes. Tenim
per una banda el problema de la manco
rnunitat, que és en aquests moments un
organisme que no té un pressupost pro 
pi, j que no pot assumir una serie de tas-
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ques; per alt ra banda , els equips estan
financats pels Ajunta ments, els quals
vol en que l' equip treballe en l' Ajunta
ment ; des d 'aquest punt de v ista, t rau 
re'ls efectius per a coordinar a nivell co
marcal seria probl ernátic per als matei
xo s Ajuntaments .

Jo no entenc que hi haja un a necess i
tat «a prior i», pot exist ir i no te nim cap
problema , pero el que és més previsible
que passe és que el Servei Psicopeda
gogi c que mo nten en l' Horta Sud siga
qui pu ga compl ir eixes funcions de
coordinació, i que els altr es equips est i
guen t reballant en els municipis coordi
nats tots a través d 'un serve i comú de la
Consell eria; perqué tot és un servei p ú
blic, uns f inancats per fons públics de la
Generalitat , alt res fin ancats per fons p ú
blics deis Aju ntaments.

Per exem ple, jo ti nc en Paiporta un
gab inet psico pedaq óqic. i el vull per a
Paiporta, no és que rn'importa ra que es
t iguera treba llant per a la comarca ; aix ó
implicaria, pero, un pro b lema de
f inanc arnent molt estrany, i de mo ment
la coo rd inació existeix, es fa de la Dipu
taci ó.

Nosa ltres vole m que est iga coord ina
da tan t la coordina ció de la Diputació
com la de la Generalitat , per a que no hi
haja duplici tat de funcions en alguns ca
sos i en uns altres abando nament.

P.-Hom pot creure que la po tenciació
de la creació deis Serveis Psicop edagó
gics des de Conselleria es fa rnitjancant
la Dipu tac ió ?

R.-No . Hi ha dues branques, per una
banda esta la potenciació deis serveis
psicopedaqoqics de la Conselleria, amb
els seus propis pressup ostos; per altr a
banda, el problema de la coordin ació
amb les Diputacio ns , la qual ha estat es
tablida per lIei. La coordinació en Valen
cia és ja molt ef ic ác: aixó, pero , no pas
sava en Castelló i en Alacant ; i el que

estem in tentant és que aix ó també oc u
rresca.

P.-En el dec ret de la creació deis Ser
veis Psicop edaq óqics, a més de parlar
de I'homologació, també parla de l'ac 
cés; aleshores saps que tal cosa ha pro
voc at una certa po lémica dintre del nos
t re sector professional , do ncs l'acc és ha
quedat molt limi tat ; pareix que s'esti 
guera primant un corporativisme del
mestre que a més siga lIicen ciat . Hem
pensar incl ús que aix ó pot respondre a
una polít ica de la Direcció General de re
cicl ar els mestres, o aprof itar els IIicen
ciat s que t é, o dist ribuir els funcionaris
d'un a altra forma. Quina és la teua opi
nió?

R.-Só , jo sé que aquest és el tema
més co mplicat .

És evident que en qua lsevol tipus de
cosa que faces en un primer moment
s'ac cepta qualsevol t ipus de planteja 
ment, i després esta r ápidarnant la
reivindicació , per altra banda molt jus ta
i molt necessária, de qu e la gent vol una
estabili ta t en el t reball , vo l ésser fu ncio 
nari. Des del meu pun t de vista, pero , el
que hi ha qu e ente ndre és que es plante
jen dues sit uacions:

Per una banda, l'acc és a la funció pú 
blica té que ésser un accés únic. el que
siga , pero per a tothom . No és que ens
agrade el sistema d'oposicions. pero in
c1ús engu any I'h em canviat d'alguna
manera; enca ra que no és eixa la situa
ció fi nal que volem, volem fer un accés
que tinga en cons ideraci ó una diversitat
d'elements, sobre to t que el perfil d'eixa
gent que nosaltres seleccionem esti ga
més en consona ncia amb el que prete 
nem que taca en el sistema educatiu .

I per alt ra banda , després esta I'a ltre
fet importantíssim , que és el de la carre
ra docent. Jo no crec que siga un pro 
blema de corp orat iv isrne dir, com diu la
lIei de reformes urq ents de la funció pú-



blica (que per aixó hem tingut que intro 
duir eix tip us de modificacions en els
Serveis Psicopedag6gics), que la carre
ra doc ent és un fet importa nt íssim per a
tots els funcionaris. Per quina raó?
Doncs, si no hi ha una certa possibilitat
de pro moció la gent s'encasella en la
seua sit uació personal, i norm alment
cada vegada va adaptant- se menys a les
noves fo rmes canviants de la societat;
cada vegada ti ndríem, dones, una ecola
endarrerida.

Per a que aixó no passe es vol crear la
carrera docent (encara que no esta tarn
poc l'estatut del professorat). Que signi
fica aix ó? Que qualsevol t ipus de pro
moció dintre del cos cal ofe rir-la primer
a la gent del cos . i ni tan sois per a un
element corporatiu , sinó a tota la funció
pública. Per que ? Per a que precisament
prime, o que els fu ncionaris vulgen cada
vegada arribar a més.

Nosalt res enteníem que era mo lt bó
que ent rara «sang nova», gent amb uns
plantejaments nou s dintre del sistema
educatiu , precisament per a t rencar
moltes vegades eixa situació d 'estabili
tat que té el funcionari. I per aix6 hem
introduft . que ha estat el rná xlrn que
hem pog ut fer, l' oport unitar de que si
una vegada ofertades les places a la
gent de dintr e no hi ha qui reunesca les
condicions, i evidentment ahí serem exi
gents, puga n ofertar-les a la gent que
ha estat treballant, i primen l'experién
cia en eix camp concret oEm sembla una
solució prou bona; no crec que siga una
lIuita entre un corporativi sme des de
dins i un corporat ivismes des de tora, si
nó que és un problema d'ésser bó per al
sistema educatiu, amb independencia
de que algun grup concret puga sent ir
se més o menys discrimi nat. Pero no ha
estat eixa la intenció de la Direcció Ge
neral, sinó que ha estat mirar el sistema

educatiu, i fer la cosa mill or que en
aquest moment podíem fer-li.

P.-També des de fora es veu , respec
te als mest res que tinguen llicenciatura
de pedagogia o de psico logia i que vajen
als Serveis Psicopedag6gics en cornis
sió de serveis, que aix6 no garanteix
I'estabili tat de la fu nció que van a realit
zar, donat que després em pareix que
tenen que tornar al seu 1I0cde tr eball, i a
més no van com a psic óleqs o peda
gogs, sinó co m a mestres en comissió
de serveis. Aix ó no s'ha pog ut regul ar
d'una altra manera?

R.-És que jo no cree que ni tan sois
siga bó regular-ha d'u na altra manera.
Per quina raó? Perqu é la carrera docent
no té per que ésser una cosa est ática.
Jo cree una cosa, la gent que en
aquests moments estem portant el tema
de la educació en la nostra com unitat
som gent que mal ta ha estat a I'escola,
enten em que és molt difícil que la gent
que no hi passe puga realment
transfo rmar-la. Perq u é des d'una ta ula
d' un despatx és mo lt f ácil fer la revo lu
ció, el problema esta després, quan
t'enf rontes amb I'escola i veus que no
és igua l escriure un paper com portar-lo
a la pract ica.

Des d' eix punt de vista pensem que
és bó que, amb independencia de que hi
haja una major movilitat dintre del que
és la fun ció docent, i que la gent puga
ésser director o cap d'estudis, o puga
estar en un Servei Psicopedag6gic, o en
una funció inspectora, periódicament
t indria que tornar a l'esco la, encara que
no d' una manera permanent, només un
tem ps parcial, com ara uns mesos, un
any , dos anys.. . i després tornar a ocu
par el lIoc que ocupava, perqu é és bó
que la gent s'impregne de «l'olor a xi
quet» , que nosaltres diguem. 1que sápi
ga el que és un xiquet.

I és que moltes vegades, al f inal, eixa
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gent que esta molt de temps sense estar
amb contacte amb els xiquets resulta
que també esta allunyada de l'escola, i
no podr á donar respostes addients en
all ó que volem .

Per aíxó jo pense que no sera cap ele
ment negat iu, sin ó tot el contrari, puix
que la gent sap que és una situaci ó, en
cara que def initiva. d 'alguna certa ma
nera també pro visional; jo crec que aixó
li dona a la gent més anirns per a fer el
treball amb més il. lusió . No seria dol ent .
sinó tot el contrari .

P.-Per últim oQuina valorac ió hi ha del
t reball que fan els Serveis Psic opedaq ó
gics Municipals a I'escola?

R.-Ho me, jo el que tinc a Paiporta és
extraordinari, est ic molt conte nt amb la
gent que ten im , jo gaste moltes hores
amb ells. no totes les que jo voldria. ni

totes les que ells voldrien que qastárern:
pero estem fent coses molt importants .
I jo tinc que dir -te que, per exemple, a
Paipor ta els pressupostos del gabinet ,
encara que tenim una certa oposic ió
d'AP, no s'atr eveix cap grup mu nicipal
a plantejar cap tipus de rebuig; perqu é
hem comprovat que a nivell de poble és
un servei que esta plenam ent assumit ,
que la gent ja ho sol.licita d' una manera
clara, i que en aquest momen t la su
pressi ó d' aquest servei sería un proble
ma per al ' Ajuntament de Paipor ta .

Supose que a la majoría del Ajunta
ments passar á el mateíx. I nosal tres
com a Conselleria estem absolutament
convencuts de que van a prestar un bon
servei a l 'escol a.
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Para editar el listado act ualizado de todos los Colegiados de la
Delegaci ón , os rogamos cumpl imenté is la fi cha siguiente, en particu 
lar aquellos colegiados que hayáis cambiado de domicilio o de te léfo
no .

N.OCOL.L EGIAT .
NOM COGNOM S o • • o

AD REC;: A . . o • • • • • •• •• • • • •• • • •• • • • •••• • o • • • • • • • • • • • • • • • • • • • •

POBLACIÓ o • • ••

TELÉFON o' • • • • • • • •••• •• • • • • • o •• • • • •• •

Os rogamos que enviéis la f icha cumplimentada antes del 20 de
abril.




